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Vragen m.b.t. SV Strategie voor Europese samenwerking en belangenbehartiging 2024-2034 
 

Fractie # Vraag/input Antwoord 
BBB 1 Het strategisch samenwerken is natuurlijk 

belangrijk voor onze Provincie. We 
onderschrijven de doelenboom. Echter; de 
invloed van Europese regelgeving wordt 
steeds groter. Politiek gezien wordt het ook 
nog al eens gebruikt “het moet van 
Europa”.  
 
Onze technische vraag is daarom breed 
omvattend: 
Waarom wordt dit strategiedocument 
eigenlijk nu ingebracht? Had dit, met oog 
op de komende Europese verkiezingen, 
niet beter daarop moeten wachten? 

Wij kiezen juist voor een strategie gericht op 
de lange termijn, gestoeld op het versterken 
van samenwerking en belangenbehartiging 
in Europa. De EU-strategie is daarmee niet 
afhankelijk van provinciale of Europese 
verkiezingen of bestuurlijke veranderingen. 
  
De EU-uitvoeringsagenda voor 2025 zal de 
veranderde politieke realiteit, na de 
verkiezingen en het aantreden van een 
nieuwe Commissie, in de EU adresseren. 

 2 Via dit strategie document wordt indirect 
ook ingestemd op de “grote transities in het 
fysiek domein” en de onderliggende 
aanpak daarvan. Waarom is er voor 
gekozen alles ten aanzien van Europa in 1 
document te verwerken? De grote transities 
(mate, beleid, wetenschappelijke 
interpretatie) zijn politiek gevoelig, terwijl 
andere (lobby) zaken evident zijn.  

Het gaat in de EU-strategie over de kaders 
en middelen die we beschikbaar stellen om 
onze ambities te realiseren. De EU-strategie 
en onze EU-inzet zijn altijd dienend aan de 
verwezenlijking van de andere 
beleidskaders van de provincie.  
  
De inhoudelijke invulling en lobbydoelen 
worden middels de EU-uitvoeringsagenda 
gecommuniceerd. 
  

 3 Wat zijn de mogelijkheden om 
besluitvorming en wetgeving rechtstreeks 
te beïnvloeden vanuit onze Provincie. Zijn 
er ook technisch mogelijkheden om direct 
voorstellen of aanpassingen in wetgeving 
voor te leggen of gaat dit altijd via onze 
regering / DH of richt het zich met name op 
adviserende deelnemingen (pag 10). 

De provincie beschikt over directe en 
indirecte beïnvloedingsmogelijkheden ten 
aanzien van Europese besluitvorming. 
Directe mogelijkheden, zoals contact met de 
Europese Commissie of 
Europarlementariërs, kunnen gebruikt 
worden om specifieke tekstwijzingen voor te 
stellen.  
  
Indirect kunnen wij middels de BNC-
procedure meedenken met het Rijk over de 
nationale standpuntbepaling, al blijft de 
uiteindelijke afweging aan de Tweede 
Kamer. Verder maken wij gebruik van 
indirecte beïnvloedingsmogelijkheden zoals 
de adviserende rol van het Comité van de 
Regio's en het organiseren van thema-
specifieke evenementen en 
kennisuitwisselingen. 

 4 Is er in de afgelopen jaren vanuit onze 
Provincie ook eens (of meerdere keren) 
rechtstreeks geageerd tegen invloed vanuit 
Europa, zo ja, dan ontvangen wij graag een 
voorbeeld. Of heeft het zich beperkt tot 
lobbyen voor subsidies etc. 

De afgelopen jaren hebben de provincie 
Utrecht en het Huis van de Nederlandse 
Provincies meermaals aangegeven dat een 
specifiek onderdeel van een voorgestelde 
richtlijn of verordening in ons oordeel niet 
wenselijk is.  
 
Specifieke verordeningen waar wij op 
hebben gelobbyd zijn bijvoorbeeld de 
herziening van de ‘Ambient Air Quality 
Directive’ en de ‘Bodemmonitoringsrichtlijn’. 
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Het Europese integratieproces en de 
daarmee gemoeide 
soevereiniteitsoverdracht zijn geen 
provinciale verantwoordelijkheid en worden 
daarom niet betrokken in onze lobby. 

 5 Graag ontvangen wij een korte 
profielschets van Metropoolregio Utrecht 
“Heart of Health”. 

Metropoolregio Utrecht is een 
samenwerkingsverband van provincie 
Utrecht, Regio Amersfoort en U10 (beide 
netwerkorganisaties van gemeenten), die 
werken aan gezamenlijke ruimtelijk-
economische opgaven. MRU werkt nauw 
samen met andere betrokken organisaties, 
zoals de Economic Board Utrecht (een 
netwerk van bedrijven, kennisinstellingen en 
overheden) en aangrenzende regio’s als 
Foodvalley en Gooi- en Vechtstreek. Home - 
Metropoolregio Utrecht.  
  
Utrecht, Heart of Health is het op initiatief 
van de Economic Board Utrecht ontwikkelde 
regioprofiel. Onze regio onderscheidt zich 
met dit profiel. About us - Utrecht 
(heartofhealth.com) 
  
Ook in Den Haag en in Brussel profileren we 
ons als Metropoolregio Utrecht “Heart of 
Health”, de basis is onze MRU-agenda. 
Samenwerken aan de Metropoolregio 
Utrecht 
  

 6 Utrecht is ook een C40 stad. In welke mate 
voert zij vanuit die optiek autonoom – en 
misschien wel - niet verkozen Europees 
beleid? Wat heeft meer invloed? Het zijn 
van een C40 stad, of gemeentelijk beleid 
(gekozen door gemeentelijke verkiezingen). 

In welke mate de gemeente Utrecht haar 
beleid laat beïnvloeden door haar 
lidmaatschap van het C40 
samenwerkingsverband is niet een vraag die 
wij kunnen beantwoorden.  

 7 Wat is het voordeel van het feit dat de EC 
de regio Utrecht heeft aangewezen als 
meest competitieve regio van Utrecht? 

Daarmee zetten we de regio Utrecht 
internationaal en bij de Europese 
instellingen op de kaart. Dit vergroot de 
vraag naar Utrechtse projectpartners bij de 
vorming van netwerken, partnerships en 
Europees te subsidiëren projecten. Tevens 
draagt dit bij aan de profilering van de regio 
Utrecht als hebbende een aantrekkelijk 
vestigings- en investeringsklimaat. 

 8 Welke rol speelt defensie en de militaire 
aanwezigheid (Soesterberg) in onze 
provincie in deze Europese context? Kan 
de Europese Commissie hier autonome 
invloed op uitoefenen?  

Defensie is geen Europese bevoegdheid en 
daarmee zelden een onderwerp in de 
Europese besluitvorming. In het licht van de 
toegenomen geopolitieke spanningen wordt 
er momenteel overwogen om meer 
Europese competenties op 
defensie(industrie) te ontwikkelen. Tot op 
heden heeft dit geen invloed op ons 
provinciale beleid of onze Europese 
activiteiten. 

  Kan de Europese Commissie hier 
autonome invloed op uitoefenen? 

Nee, daar heeft de Europese Commissie 
geen direct zeggenschap over. 

Volt 9 Hoe kunnen de financieringskansen 
gekoppeld worden aan de strategische 
doelen van de provincie Utrecht? 

De EU-subsidieadviseurs van het cluster 
Europa monitoren EU-subsidiekansen en 
ontsluiten deze informatie in de organisatie 



3 
 

en regio. Ze verzorgen presentaties en 
stellen subsidiescans op. Doorlopend 
worden verkennende adviesgesprekken 
gevoerd met projectleiders. Bovendien zijn 
de EU-subsidieadviseurs beschikbaar om bij 
de ontwikkeling van nieuwe programma's en 
projecten te adviseren over EU-
financieringskansen.   

 10 Wanneer kunnen wij de uitvoeringsagenda 
2024-2025 verwachten? 

Wij baseren ons uitvoeringsprogramma op 
het werkprogramma van de Europese 
Commissie die normaliter in oktober wordt 
gepubliceerd. In juni 2024 zijn er 
verkiezingen voor het Europees Parlement. 
Het staat nu nog niet vast of de Europese 
Commissie in oktober 2024 ook met een 
nieuw werkprogramma komt. Zodra dit er is, 
wordt het geanalyseerd op kansen en 
risico's en stellen we ons 
uitvoeringsprogramma op. Wij verwachten 
uiterlijk Q1 2025 deze uitvoeringsagenda 
met uw Staten te kunnen delen. 

 11 Hoe voorziet GS de financiële informatie 
inzichtelijk te maken voor zichzelf, PS en 
onze burgers evenals HNP en andere 
provincies. Eerder is in BEM en FAC 
aangegeven dat dit niet in de P&C cyclus 
wordt voorzien maar juist in de 
Europastrategie. Waar/hoe dan wel? 

Minimaal 2 keer per Europese 
programmaperiode (7 jaar) laten we door 
een extern bureau inventariseren hoeveel 
Europese middelen in de regio 
terechtkomen (1x met peildatum 31/12/2024 
en 1x met peildatum 31/12/2027). Specifiek 
zal daarbij worden ingezoomd op de 
benutting van EU-middelen door de 
provincie Utrecht. Daarnaast komt dit terug 
via de EU-terugblik.    

SGP 12 Op basis waarvan zijn de betrokken 
partners bij ‘Cluster Europa’ 
samengesteld? 

Het overzicht betrokken partners is non-
limitatief en indicatief, bedoelt om een 
overzicht te geven van de huidige 
samenwerkingspartners die deelnemen aan 
de regionale Public Affairs- en subsidie-
overleggen. Wij zijn ten alle tijden op zoek 
naar nieuwe samenwerkingspartners in de 
regio die meer (willen) gaan doen met 
Europese samenwerking. 

 13 Waarom is bijvoorbeeld gekozen voor de 
Hogeschool van de Kunsten en niet voor 
MBO Utrecht? 

 14 Wie heeft de betrokken partners voor het 
‘Cluster Europa’ vastgesteld? 

 15 Wanneer er wordt overgegaan tot 
belangenbehartiging beschikt de provincie 
Utrecht over verschillende instrumenten, 
zoals deelname aan publieke 
raadgevingsprocessen van de Europese 
Commissie. Hoe gaan die instrumenten 
optimaal benut worden? 

Nadat de keuze is gemaakt om over te gaan 
tot belangenbehartiging is het aan de Public 
Affairs adviseurs om een afweging te maken 
ten aanzien van de beschikbare 
beïnvloedingsinstrumenten. Zij zullen een 
keuze maken tussen de verschillende 
instrumenten en de timing daarvan. Zij 
maken deze afweging aan de hand van het 
krachtenveld, de fase van het 
besluitvormingsproces en de aard van de 
belangen. Wanneer het politiek-sensitieve 
acties betreft of de inzet van bestuurders 
vereist zal GS betrokken worden bij de 
keuze. 

 16 Kan PS vooraf input leveren aan de 
Gedeputeerde die namens Utrecht zitting 
heeft in HNP? 

Jaarlijks zal de uitvoeringsagenda Europese 
zaken worden geagendeerd ter informatie of 
bespreking. Dit stelt PS in staat om 
aandachtspunten aan Gedeputeerde mee te 
geven.   
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 17 Het cluster Europa geeft bij aanvraag van 
EU-financiering een go/no-go advies. Wat 
gebeurt er als er sprake is van een no-go 
advies? 

In de regel is een no-go advies het moment 
waarop de subsidieaanvraag stop wordt 
gezet. 
 
Dat is afhankelijk van de situatie. Soms 
wordt er, ondanks een no-go advies, alsnog 
een voorstel ingediend. Dit is omdat er dan 
dusdanige belangen spelen (bijvoorbeeld 
reputatie provincie Utrecht onder 
consortiumpartners) dat een indiening 
ondanks de technische zorgen nog steeds 
gewenst is. 
  

 18 Wil GS een sessie organiseren voor PS 
met vertegenwoordigers van ‘Cluster 
Europa’? 

Zoals aangegeven tijdens de 
Europastrategie werksessie met PS van 14 
februari staat het uw Staten altijd vrij om een 
informatiesessie of andersoortige 
bijeenkomst met de vertegenwoordigers van 
het Europacluster aan te vragen. 
  
Dit najaar zal er ook een PUB-bijeenkomst 
worden georganiseerd over Europese 
thema’s in samenwerking met het 
Europacluster. 

 19 Wat hebben meer (jonge) vrouwen op het 
platteland (als voorgesteld initiatief) te 
maken met het inspelen op transities voor 
het platteland? (p.15 Uitvoeringsagenda) 

De commissie heeft op 30 juni 2021 haar 
mededeling voor een langetermijnvisie voor 
de plattelandsgebieden van de EU 
gepresenteerd. Waarvan een van de 
voorgestelde initiatieven is (jonge) vrouwen 
op het platteland, om het derde actiepunt 
'veerkrachtig platteland' te behalen. 

CDA 20 Strategie voor Europese samenwerking 
en belangenbehartiging 2024 –2034 
In hoeverre zijn er mogelijkheden voor 
Europese regio's (zowel binnen Nederland 
als breder Europese regio’s) om samen te 
werken en gezamenlijke standpunten te 
formuleren om hun slagkracht in Brussel te 
vergroten? 

Er zijn verschillende mogelijkheden om met 
andere regio's op te trekken in de 
belangenbehartiging. Dit kan via vaste 
verbanden als het Comité van de Regio's en 
de Council of European Municipalities and 
Regions of meer thematisch ingestoken 
netwerken als European Regions for 
Research and Innovation Network (ERRIN) 
of Cities and Regions for Transport 
Innovation (POLIS). Daarnaast kunnen er 
losse gelegenheidscoalities bijeengebracht 
omtrent specifieke voorstellen. 

 21 In welke mate is er direct contact met 
Europarlementariërs ten behoeve van de 
positie van Utrecht in de EU? 

Lobby-technisch gaat de voorkeur uit naar 
belangenbehartiging in de zogeheten 
‘Commissie-fase’ (de ontwikkeling van een 
nieuw voorstel) omdat ervaring leert dat er 
dan meer manoeuvreerruimte is. Wanneer 
nodig en noodzakelijk nemen wij contact op 
met Europarlementariërs om ook daar onze 
belangen voor het voetlicht te brengen. 
  
Daarnaast schuift de door het Comité van 
de Regio's aangewezen rapporteur op een 
specifiek voorstel altijd aan bij het Europees 
Parlement om daar de betrokken 
parlementariërs te informeren over het door 
het Comité aangenomen advies.  

 22 Volgens de tekst is de provincie erg 
kwetsbaar op zo’n sleutelpositie en moeten 

In de EU-strategie beschrijven we dat we 
een stap willen maken om van 1 naar 2 
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er vaak keuzes gemaakt worden ten 
aanzien van de inzet. Wat is in een ideale 
situatie de hoeveelheid fte aan inzet in 
Brussel? 

adviseurs in Brussel te gaan. Daarmee 
versterken we ons aanzienlijk en doen we 
iets dat past bij de Utrechtse schaal en 
ambitie in Europa. Dit komt terug bij de 
kadernota. 

 23 Is er in de looptijd van deze strategie (tot 
2034) nog een moment waarop PS áctief 
kan sturen op de 
strategie/uitvoeringsagenda? 

We voorzien een evaluatie van de 
Europastrategie in 2029. De 
uitvoeringsagenda zal jaarlijks worden 
geagendeerd met een terug- en vooruitblik 

 24 Ook de waterschappen, die deels of 
volledig onder de verantwoordelijkheid/IBT 
van de Provincie vallen, lijken behoefte te 
hebben aan samenwerking/ondersteuning, 
bijvoorbeeld kijkende naar de KRW. Hoe 
zijn de waterschappen meegenomen in de 
ontwikkeling van dit stuk, en hoe worden zij 
meegenomen in de uitvoering en 
resultaten? 

De waterschappen zijn niet betrokken bij de 
ontwikkeling van dit stuk, maar worden dat 
wel bij de uitvoering daarvan. In lijn met de 
gefaseerde doorontwikkeling van de 
Europese werkzaamheden van de provincie 
willen wij publieke partners zoals de 
waterschappen verder faciliteren in hun 
Europese werkzaamheden. De 
waterschappen zijn ook betrokken bij de 
huidige leergangen die worden 
georganiseerd door de provincie en het 
European Funding Netwerk Utrecht (EFNU). 
  
Nu al werken de provincies nauw samen 
met de Unie van Waterschappen in de 
Europese belangenbehartiging. 

 25 Hoeveel werkbezoeken vinden er plaats 
van andere Europese regio’s aan de 
Provincie? 

We merken dat we op steeds meer 
internationale belangstelling mogen 
rekenen. In de praktijk zijn we terughoudend 
geweest omwille van de beschikbare 
capaciteit. Komende periode staat er 1 
inkomend werkbezoek gepland (15 mei 
werkbezoek van de Deense regio Seeland). 

 26 Uitvoeringsagenda Europese Zaken 
2023–2024 
Hoe beïnvloedt de 
bodemgezondheidsrichtlijn monitoring en 
veerkracht richtlijn de bestaande gebouwde 
omgeving van de provincie Utrecht? En 
welke maatregelen worden gestimuleerd 
als reactie op deze richtlijn? 

Deze vraag valt buiten de scope van dit 
agendapunt. 

 27 Heeft de Provincie Utrecht actief gelobbyd 
voor- of tegen de Natuurherstelwet in het 
kader van de uitvoerbaarheid? 

Vanuit het Huis van de Nederlandse 
Provincies is er een bijdrage geleverd aan 
het BNC-proces omtrent de 
Natuurherstelwet en zijn er amendementen 
ingediend op het advies van het Comité van 
de Regio’s aangaande de Natuurherstelwet. 

 28 Heeft de Provincie Utrecht actief gelobbyd 
voor- of tegen de Natuurherstelwet in het 
kader van de uitvoerbaarheid? 

Dubbel zie vorige vraag 27 

 29 Welke specifieke implicaties heeft de 
herziening van de TEN-T verordening, 
zoals bereikt door de Raad van de 
Europese Unie en het Europees Parlement 
in december 2023, voor provinciale 
infrastructuurprojecten in de Provincie 
Utrecht met betrekking tot de toegang tot 
het Europese subsidieprogramma 
Connecting Europe Facility? 

De toevoeging van de steden Amersfoort en 
Utrecht als Urban Nodes in de TEN-T 
verordening maakt dat infrastructurele 
projecten in en rondom die stad kwalificeren 
voor CEF-subsidies. Hiervoor moeten de 
steden in kwestie wel ‘sustainable urban 
mobility plans’ indienen.  
 
Vooralsnog lijkt de Europese Commissie 
echter niet van plan om beschikbare CEF-
gelden te verhogen. Wij verwachten 
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hierdoor dat de onderlinge concurrentie 
tussen steden voor CEF-subsidies toe zal 
nemen. 

PvdA 30 Wat is het tijdspad voor de 4 fases van 
ontwikkeling?  

Afhankelijk van de bevindingen en 
conclusies uit de verschillende 
meetmomenten ziet het geschetste tijdpad 
er als volgt uit:   

 2025/2026 - Toekomstbestendige 
EU-organisatie  

 2026/2027 - EU-expertisecentrum  
 2027/2028 - Regionaal EU-

expertisecentrum  
 31 Wanneer zullen de 3 meetmomenten 

plaatsvinden? 
Het eerste meetmoment voorzien we in 
2024 (besluitvorming kadernota 2025). De 
overige 2 meetmomenten staan nu nog niet 
vast. 

  


